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Nyomtatott és online sajtó 
 

Szijjártó Péter: a kormány három éve szorgalmazza a tűzszünetet 
2025. március 12. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Demokrata, PestiSrácok.hu 

Három éve zajlik a háború Ukrajnában, a kormány három éve szorgalmazza, hogy legyen 

tűzszünet és kezdődjenek béketárgyalások, minket három éven át gyaláztak ezen álláspontunk 

miatt - közölte a külgazdasági és külügyminiszter szerdán a közösségi oldalán. Szijjártó Péter 

azt írta: most - három év után - végre tűzszünetről és béketárgyalásokról van szó. "Talán nem 

gyalázkodni kellett volna, s akkor sok százezerrel kevesebben haltak volna meg, sok millióval 

kevesebben kényszerültek volna menekülésre és sok százmilliárd euróval kevesebb kár 

keletkezett volna. Jó reggelt kívánunk!" - fogalmazott a tárcavezető. 

 

Szijjártó Péter: súlyos kérdéseket vet fel az Európai Bizottság elnökének 

fordulata a tűzszünet ügyében 
2025. március 12. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Vasárnap.hu, 

PestiSrácok.hu, Origo 

Miközben az Európai Bizottság elnöke tavaly elítélte a magyar békemissziót, most már a 

támogatásáról biztosította az ukrajnai tűzszüneti kezdeményezést, ami felveti a kérdést, hogy 

ha előbb helyezkednek erre az álláspontra, akkor hány ember halála lett volna elkerülhető - 

közölte Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter szerdán Budapesten. A Külgazdasági 

és Külügyminisztérium közleménye szerint a tárcavezető arról számolt be egy újpesti lakossági 

fórum keretében rendezett pódiumbeszélgetésen, hogy a magyar kormány már az ukrajnai 

háború kitörésekor azt az álláspontot képviselte, hogy azonnali tűzszünetre és 

béketárgyalásokra van szükség. Kiemelte ezzel kapcsolatban, hogy a magyar miniszterelnök 

tavalyi békemisszióját követően az Európai Bizottság elnöke "azt mondta, hogy szó sem lehet 

tűzszünetről, szó sem lehet béketárgyalásokról, mert az az oroszok érdekeit képviseli", az e heti 

amerikai-ukrán tárgyalások után viszont már üdvözölte, s jó ötletnek nevezte a 

fegyvernyugvási kezdeményezést. Ezt a fordulatot "politikailag megmosolyogtatónak" nevezte, 

amely szerinte jól rámutat Ursula von der Leyen "teljes komolytalanságára", ugyanakkor 

leszögezte, hogy igen súlyos dologról van szó. 

 

Zsigmond Barna Pál: esély kínálkozik a békére 
2025. március 12. – MTI, Magyar Hírlap, Demokrata, Vasárnap.hu 

Úgy tűnik, hogy az Egyesült Államoknak sikerül az ukránokkal megállapodnia, vagyis 

mindenképpen esély kínálkozik a békére - mondta az Európai Uniós Ügyek Minisztériumának 

parlamenti államtitkára az M1 aktuális csatorna szerda reggeli műsorában. Zsigmond Barna 

Pál a legfrissebb fejleményekről, miszerint kedd este Ukrajna elfogadta az Egyesült Államok 

által készített tűzszüneti megállapodást, amelyet továbbítottak az orosz elnöknek, azt mondta: 

V
e

ze
tő

 h
ír

e
k

 

https://hirado.hu/kulfold/cikk/2025/03/12/szijjarto-peter-a-kormany-harom-eve-szorgalmazza-a-tuzszunetet
https://hirado.hu/belfold/cikk/2025/03/12/sulyos-kerdeseket-vet-fel-az-europai-bizottsag-elnokenek-fordulata-a-tuzszunet-ugyeben-figyelmeztet-szijjarto-peter
https://hirado.hu/belfold/cikk/2025/03/12/sulyos-kerdeseket-vet-fel-az-europai-bizottsag-elnokenek-fordulata-a-tuzszunet-ugyeben-figyelmeztet-szijjarto-peter
https://www.magyarhirlap.hu/europai-unio/20250312-esely-kinalkozik-a-bekere
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"most a labda az oroszok térfelén pattog, várjuk meg a végét, de felcsillant a remény a békére". 

Hozzátette: a mielőbbi tűzszünet, a béke Európa és a világ érdeke, ez a magyar érdek. Arra 

reagálva, hogy az Európai Bizottság elnöke szerint Ukrajna 2030-ig EU-tag lesz, az államtitkár 

kiemelte, hogy a nyugat-balkáni országoknak először 21 éve ígérték meg az európai 

perspektívát, mégis nagyon kevés dolog történt az ügyükben. Felhívta a figyelmet arra, hogy az 

ukrajnai csatlakozásról nem készültek számítások, az sem tudható, mit jelentene ez a 

döntéshozatali mechanizmusban Európában. Zsigmond Barna Pál kitért arra, ha 

megkezdődnek az egyeztetések Ukrajnával, akkor Magyarország mindenképpen azt 

szorgalmazza, hogy a csatlakozási tárgyalásokba kerüljön be, hogy Ukrajna garantálja a 

kárpátaljai magyar közösség jogait. 

  
Kelemen szerint úgy döntött az alkotmánybíróság Georgescu ügyében, ahogy 

arra számítani lehetett  
2025. március 12. – Krónika, maszol.ro, Székelyhon 

Kelemen Hunor RMDSZ-elnök szerint várható volt az alkotmánybíróság döntése Călin 

Georgescu ügyében. Kelemen Facebook-bejegyzésben reagált a Georgescut a májusi 

elnökválasztásról kizáró döntésre. Bár mindig jobb választáson legyőzni a magyarellenes 

szélsőségeseket, Georgescu esetében számtalan érv szólt amellett, hogy ne indulhasson a 

májusi elnökválasztáson olyan ember, aki fasiszta ideológiát képvisel, az alkotmányos rend 

megdöntésére szervezkedik, aki az országot, és benne a magyarokat is veszélyeztetve a 

legsötétebb jövőt ígéri mindannyiunknak” – fogalmazott. A szövetségi elnök rámutatott arra 

is, hogy az emberek elégedetlensége jogos, változást várnak, és változásra van szükség. 

Hozzátette, az RMDSZ olyan jelöltet támogat, „aki minden hibája ellenére a társadalmi békét 

és a közösségek tiszteletét ígéri”.  

 

Hargita megye fejlődését fogja szolgálni a 2025-ös költségvetés – Bíró Barna 

Botonddal beszélgettünk 
2025. március 12. – maszol.ro 

A beruházások folytatását előtérbe helyező, ugyanakkor a kulturális- és idegenforgalmi 

programokat sem figyelmen kívül hagyó, optimista költségvetés-tervezetet dolgozott ki a Bíró 

Barna Botond által vezetett megyei képviselőtestület. Többek között erről beszélgettünk a 

munkahét kezdetén Hargita Megye Tanácsának elnökével. A beszélgetés apropóját a politikus 

egyik, napokban közzétett bejegyzése szolgáltatta: Bíró Barna Botond Kovászna Megye 

Tanácsának elnökével, Tamás Sándorral találkozott és a megbeszélés során a két, legnagyobb 

arányban magyarok által lakott székelyföldi megye lehetséges együttműködéséről egyeztettek. 

Mint a beszélgetés tartalmára vonatkozó érdeklődésünkre Bíró Barna Botond elmondta: a két 

megyét több dolog is összeköti, mint amennyi első ránézésre nyilvánvalónak tűnik.  
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https://kronikaonline.ro/belfold/kelemen-szerint-ugy-dontott-az-alkotmanybirosag-georgescu-ugyeben-ahogy-arra-szamitani-lehetett
https://kronikaonline.ro/belfold/kelemen-szerint-ugy-dontott-az-alkotmanybirosag-georgescu-ugyeben-ahogy-arra-szamitani-lehetett
https://maszol.ro/belfold/Hargita-megye-fejlodeset-fogja-szolgalni-a-2025-os-koltsegvetes-Biro-Barna-Botonddal-beszelgettunk#google_vignette
https://maszol.ro/belfold/Hargita-megye-fejlodeset-fogja-szolgalni-a-2025-os-koltsegvetes-Biro-Barna-Botonddal-beszelgettunk#google_vignette
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Kétnapos ünnepség-sorozatot tartanak Csíkszeredában március 15. alkalmából 
2025. március 12. – maszol.ro 

Tartalmas programsorozattal emlékeznek meg Csíkszeredában az 1848–49-es forradalom és 

szabadságharc kitörésének 177. évfordulóján, szombaton. Ebben az évben Hankó Balázs, 

Magyarország kultúráért és innovációért felelős minisztere tolmácsolja az anyaország üzenetét. 

Két helyszínen zajlanak az ünnepségek, a Gál Sándor térről a Vár térre vonulnak a 

megemlékezők. A Csíki Kamarazenekar és Magyarország egyik legmeghatározóbb dzsessz-

zenekara, a Sárik Péter Trió közös hangversenyével veszi kezdetét pénteken a csíkszeredai 

március 15-i megemlékezések sora – közölte szerdán a szervező csíkszeredai városháza. Az 

ünnep előestéjén Kodály Zoltán, Ludwig van Beethoven és Bartók Béla művei, illetve azokból 

ihletődött dzsessz-feldolgozások hangzanak majd el. Az ünnepi hangverseny karmestere a 

budapesti Werner Gábor lesz, tudtuk meg. Korodi Attila polgármester és Hankó Balázs, 

Magyarország kultúráért és innovációért felelős miniszterének ünnepi beszéde után Dolhai 

István, Magyarország csíkszeredai főkonzulja tolmácsolja Orbán Viktor miniszterelnök 

külhoni magyarokhoz intézett üzenetét. 

 

Március 15.: színes rendezvénykavalkád lesz Marosvásárhelyen és Maros megye 

több településén 
2025. március 12. – maszol.ro 

Idén is többnapos rendezvénysorozatot szervez az RMDSZ Maros megyei szervezete, hogy 

méltó képen tisztelegjenek az 1848-as forradalom és szabadságharc hősei előtt. Minden 

magyarlakta településen lesznek események. A központi rendezvények Marosvásárhelyen már 

március 12-én elkezdődnek. Az ünnepi megemlékezés délután 16 órakor kezdődik a Postaréten, 

ahol idén is lesz hagyományos lovas felvonulás. A rendezvényen a résztvevők a Rákóczi Kórus 

– a Bolyai Farkas Elméleti Líceum romai katolikus teológia osztályainak diákjai – előadását 

hallgathatják meg, majd a Katonának gyöngy a neve című táncelőadással örvendezteti meg a 

résztvevőket a Maros Művészegyüttes. A rendezvény keretében Harangok című dalával fellép 

Szabó Előd. A Kamaszok színtársulat tagjai: Jancsó Anett és Márton Karina. Tollas Gábor 

színművész – a Marosvásárhelyi Nemzeti Színház  tagja – előadásában hallgathatják meg 

Petőfi Sándor Nemzeti dal című költeményét.  

 

Forgalomkorlátozás lesz Sepsiszentgyörgyön: óriászászlós felvonulások a 

nemzeti ünnepen 
2025. március 12. – maszol.ro, Székelyhon 

A magyar nemzeti ünnepen, szombaton az óriászászlós felvonulások miatt forgalomkorlátozást 

vezetnek be Sepsiszentgyörgyön, figyelmeztet a városháza. A március 15-i ünnepség egyik 

fénypontja a díszfelvonulás lesz a 125 méteres, óriás székely és magyar zászlóval a főtérre, a 

szombaton 14 órától kezdődő ünnepi műsor helyszínére. A díszfelvonulás szombaton 12.30 

órakor indul egyrészt a nyugati városrészből, a szemerjai csata emlékművétől, másrészt a keleti 

városrészből, az Állomás negyedi, eprestetői csata emlékművétől. A hagyományőrző huszárok, 
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https://maszol.ro/belfold/Ket-napos-unnepseg-sorozatot-tartanak-Csikszeredaban-marcius-15-en
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cserkészcsapatok, fúvósok, diákok és a hozzájuk csatlakozó sepsiszentgyörgyiek mellett 

felvonulnak a város elöljárói és meghívott vendégek. Sepsiszentgyörgyön március 15-én, 

szombaton Hidvéghi Balázs magyarországi országgyűlési képviselő, a Miniszterelnöki 

Kabinetiroda miniszterhelyettese az ünnepség díszmeghívottja, illetve Antal Árpád 

polgármester osztják meg ünnepi gondolataikat az egybegyűltekkel. 

 

Szobrot érdemel Csanády György, ráadásul valahol a város központi részén  
2025. március 12. – Székelyhon 

Szakács-Paál István a Székelyhonnak elmondta, jelenleg úgy látja, hogy mindenképp létre kell 

hozni egy új kültéri alkotásokat elbíráló bizottságot, hiszen fontos meghallgatni a szakemberek 

véleményét az ügyben. Így ugyanis szakszerűen lehet dönteni arról, hogy hol és miként van 

lehetőség a szobor köztéri elhelyezésére. Ha ennek megoldása engedélyeztetési problémákba 

ütközik vagy bizonyos hivatalos szervek nem nézik majd jó szemmel a projektet, akkor olyan 

természetes személyek tulajdonában lévő területeket kell beazonosítani, amelyek megfelelnek 

a célra. A lényeg, hogy ezeken kisebb bürokráciával lehet majd elhelyezni a művet. „Mindkét 

utat végig kell járjuk, de én mindenképp támogatom a projektet, és azt gondolom, hogy 

Csanády György megérdemel egy szobrot a város központi részén” – szögezte le a polgármester.  

 

Festum Varadinumra készülődik Nagyvárad 
2025. március 12. – maszol.ro 

Több mint harminc éve töretlen hagyomány Nagyváradon a Festum Varadinum, a kulturális 

fesztivál idén sem marad el. Miután tavaly már három hetesre bővítették az eseménysorozatot, 

ezúttal május 9-25. között ismét tucatnyi programmal várják az érdeklődőket. A szervezők 

szerdai közleménye emlékeztetett arra, hogy a rendezvénysorozat célja, hogy minden generáció 

számára elérhetővé tegye a hagyományok és a kortárs művészet találkozását, miközben erősíti 

a közösségi összetartozást. Ezúttal is a város különböző helyszínein lesznek események, az 

egyházi rendezvényektől kezdve a tudományos előadásokon, konferenciákon, a színházi és 

zenei eseményeken át a családoknak szóló programokig számos élménnyel készülnek. 

                     
Három iskola egyesülhet a Párkányi Iskolaközpontban, de mindegyik maradna a 

helyén 
2025. március 12. – Új Szó  

Egyik iskola sem költözne el a jelenlegi helyéről, de szeptember elsejétől a párkányi Műszaki, 

Szolgáltatások és Kereskedelmi Szakközépiskola, a Párkányi Gimnázium valamint a zselízi 

Comenius Gimnázium egyesülne és közös igazgatóság alatt működne. Az igazgatóság a 

Párkányi Gimnáziumból irányítaná az iskolákat, ott lenne a Párkányi Iskolaközpont székhelye. 

Március hatodikán együttes ülést tartott a három érintett iskola iskolatanácsa, ahol arról 

döntöttek, hogy idén, szeptember elsejétől jogilag egyesülne a három intézmény és ezzel egy új 

iskolaközpont jönne létre Párkányban. A tervezett, új iskolaközpont létrejöttéről hetekkel 
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ezelőtt már Csenger Tibor, Nyitra megye alelnöke is tájékoztatta a nyilvánosságot, az 

iskolatanácsok döntését pedig Farkas Iván, megyei képviselő közölte a Facebook-oldalán. Ő 

egyébként a Műszaki, Szolgáltatások és Kereskedelmi Szakközépiskola és a Párkányi 

Gimnázium iskolatanácsainak is tagja. Farkas megerősítette, hogy a három középiskola 

iskolatanácsa már beleegyezett az iskolák jogi értelemben vett összevonásába, amely 2025. 

szeptember 1-i hatállyal lépne életbe. A döntésük szerint azonban ez nem vonja maga után az 

intézmények fizikai összeköltözését, minden iskola ott, abban az épületben folytatná tovább a 

tevékenységét, ahol eddig is működött. A gazdasági értelemben vett ésszerűsítés más módon 

fog megtörténni, mindhárom iskolának megvannak ehhez a tartalékai és lehetőségei, véli 

Farkas.  

 

Folyik az írásbelizés: Jókait hiányolták, az angol vizsgától nem tartottak a 

„selyések” 
2025. március 12. – Ma7  

Szlovákia-szerte 689 középiskola több mint 41 000 érettségizője tesz írásbeli vizsgát ezen a 

héten. Szerdán reggel, a kötelező idegen nyelvű megmérettetés előtt a komáromi Selye János 

Gimnáziumban érdeklődtem az előző napi történésekről és a várható folytatásról. Andruskó 

Imre igazgatón kívül a 108 végzős diák közül is párat mikrofonvégre kaptam. „Az írásbeli 

vizsgákra március 11-15-én is a korábbi években megszokott módon kerül sor. Azok a magyar 

tannyelvű középiskolákban kedden a magyar nyelvvel és irodalommal kezdődtek, ma pedig a 

kötelező idegen nyelvvel folytatódnak. Az idén mintegy 1600 diák tesz írásbeli vizsgát 

magyarból is, amit én nagyon kevésnek tartok. Ugyanis ez a szám a több mint 41 ezer idei 

szlovákiai érettségizőnek még 4 százalékát sem jelenti, miközben Szlovákiában a magyar 

nemzetiségű lakosság aránya ennek több mint duplája, vagyis 8,5 százalék. Sajnálatos, hogy 

míg az alapiskolák első osztályába beíratott gyerekek száma általában eléri a 6-6,5 százalékot, 

az érettségi vizsgáig már sokkal kevesebben jutnak el” – mondta el a Ma7-nek Andruskó Imre 

direktor. 

 

Határon túli óvodák találkozása Nyárasdon 
2025. március 12. – Ma7  

2023-ban a nyárasdi óvoda bekapcsolódott az Erasmus+ Like „Kisléptékű partnerségek a 

köznevelés területén” c. pályázatba a „Szentek és legendák nyomában” c. projekttel. A projekt 

keretén belül az óvodák megismerkednek különböző kultúrák, népek értékeivel. "Szeretnénk 

megismerni és megismertetni a különböző kultúrák, népek értékeit a szentek életén, a szent 

helyek felkutatásán, a csodatevő helyek megismerésén keresztül, a szent utak megismerése 

által. Azt szeretnénk kutatni, hogy az óvodás korosztályban milyen módszerrel tudjuk 

bemutatni, feldolgozni a legendameséket és a partnertalálkozókon szerzett élményeinket 

átadni a gyerekeknek. Országonként változnak a legendák, a szentek életéről szóló történetek, 

de vannak közös elemek, közös tartalmak, melyek teljesen vagy részben hasonlítanak, ezáltal 

egy szorosabb összekapcsolódást eredményeznek, vagy különböző történeteket másként ismer 

a mi hagyományunk. Hangsúlyt fektetünk azokra az elfeledett legendákra, amelyek már rég a 
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múlt részei, amelyek tanítást hordoznak még ma is, a ma emberének, örök érvényű igazságokat 

üzennek" - foglalták össze terveiket a nyárasdi óvoda képviselői. 

                   
„Fontos, hogy tudjuk, hova tartozunk, és honnan származunk” 
2025. március 12. – Pannon RTV 

A Petőfi-szobor megkoszorúzásával, szentmisével és alkalmi műsorral emlékeztek az 1848/49-

es magyar forradalom és szabadságharc hőseire tegnap a bánáti Muzslyán. A megemlékezést 

hagyományosan a helybeli Petőfi Sándor Magyar Művelődési Egyesület szervezi. Halász János, 

elnök, Petőfi Sándor MME, Muzslya: „Művelődési egyesületünk minden évben megszervezi a 

megemlékezést az 1848/49-es forradalomra. Fontos számunkra, mert a szórványban is fontos 

megemlékezni a nemzeti ünnepekről, mert fontos, hogy tudjuk, hogy hova tartozunk, és 

honnan származunk.” Az egyesület székháza előtt 2010 óta álló Petőfi szobornál a Nemzeti dalt 

Sárkány Zoltán szavalta el. 

 

Dokumentumkiállítás nyílt Zentán dr. Várady Imre munkásságáról 
2025. március 12. – Pannon RTV 

Dr. Várady Imre, ügyvéd és kisebbségpolitikus közéleti munkásságát bemutató 

dokumentumokból nyílt kiállítás Zentán. A megnyitón bemutatták A. Sajti Enikő Kisebbségben 

– Délvidéken, Várady Imre című könyvét is. Az ünnepélyes megnyitón dr. Várady Imre 

munkásságát Hugyik Richárd, a Magyar Nemzeti Tanács Végrehajtó Bizottságának elnöke 

méltatta, majd sor került a könyvbemutatóra. A. Sajti Enikő, történész, Szegedi 

Tudományegyetem: „Egy vajdasági, pontosabban bánáti kisebbségpolitikusról, Várady Imréről 

szól, aki olyan politikus, aki rendkívül mozgalmas történelmi időket élt, hiszen a kiegyezés 

évében született, és a titói Jugoszláviában halt meg 92 éves korában. A könyv születése 

tulajdonképpen annak köszönhető, hogy az unokája, Várady Tibor úgymond engem engedett 

be a családi szentélybe, ahol a forrásokat őrizték.” 

 

Szajánban folytatódott a VMSZ mezőgazdasági szakpolitikusainak tájékoztató 

körútja 
2025. március 12. – Pannon RTV 

A rendezvény keretében a termelők értesülhettek az idei évre vonatkozó tervekről, valamint 

pályázati lehetőségekről. Az ágazat aktualitásairól Juhász Attila, mezőgazdasági államtitkár és 

Tóth Zoltán, tartományi mezőgazdasági titkárhelyettes számoltak be. Tóth Zoltán, tartományi 

mezőgazdasági titkárhelyettes: „A tartományi mezőgazdasági titkárság évről-évre jelentet meg, 

így év elején pályázatokat, melyekkel nem visszatérítendő támogatásokhoz tudnak jutni a 

mezőgazdasági termelők különböző beruházásaik megvalósítására. Továbbá beszámolok még 

a tartományi mezőgazdasági fejlesztési alap hitel vonalairól is.” 
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Frank Füredi előadása a szabadkai MCC-ben 
2025. március 12. – Pannon RTV 

Háború a múlt ellen: harc a történelmünkért címmel tartott előadást Frank Füredi szociológus, 

író, a Mathias Corvinus Collegium brüsszeli képviseletének ügyvezető igazgatója a szabadkai 

MCC-ben. Az Európában zajló kultúrharcról, az MCC vajdasági és brüsszeli központjáról és sok 

más témáról is kérdeztük Frank Füredit. Egy rövid részletet láthatnak az interjúból arról, hogy 

milyen tudáshoz juthatnak hozzá a fiatalok a központban. Frank Füredi, a Mathias Corvinus 

Collegium brüsszeli képviseletének ügyvezető igazgatója elmondta: „Az MCC azért fontos, mert 

nemcsak hogy egy magyar alapítvány, de van egy nagy hálózatuk is, hogy az egész világból 

összehozzák az embereket, Kínából, Amerikából és Európából. Azt vettem észre, bár csak két 

éve dolgozom velük, hogy nagyon lelkesek, és igazán hisznek abban, amit csinálnak.” 

 

Belgrádban koncertezett a Cimbaliband zenekar 
2025. március 12. – Pannon RTV 

A 2006-ban alakult magyarországi formáció az 1848-49-es forradalom és szabadságharc 

ihlette repertoárját mutatta be a szerb fővárosban működő Collegium Hungaricumban. 

Romantika, korabeli zene, huszárnóták, siratódalok - a Cimbaliband együttes ünnepi 

programjában a szabadságharc korának dallamai keltek életre. A magyarországi zenekar 

korábban már többször fellépett Vajdaságban, Belgrádba azonban először látogatott el. Unger 

Balázs, cimbalomművész, zenekarvezető: „Nagyon szeretünk ide járni, mert nagyon zeneértő 

mind a magyar, mind a szerb közönség, én úgy érzem. Alapvetően a mi zenénkben azokat a 

népzenéket használjuk, ahol a cimbalom is használatos volt. Szerbia bánáti részén használták 

a cimbalmot. Újvidéken több cimbalmos is élt. Ezért a szerb zenét is egy kicsit beleépítjük a 

muzsikánkba. Legfőképpen természetesen a magyar népzene, ami az alapját képzi.” 

                         
Tovább folytatódnak a KMKSZ-alapszervezeti közgyűlések 
2025. március 12. – Karpat.in.ua, karpatalja.ma 

A Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség (KMKSZ) a múlt héten is folytatta az alapszervezeti 

beszámoló közgyűlések megtartását. A KMKSZ Munkácsi Alapszervezetének közgyűlését a 

Munkácsy Mihály Magyar Ház (MMMH) nagytermében tartották meg. A szép számban 

megjelent tagok előtt Korolyova Erzsébet alapszervezeti elnök képes beszámolót tartott az 

elmúlt évi rendezvényekről. A tavaly 35 éve fennálló munkácsi szervezet több emléktáblát is 

avatott: Sáfáry László költő szülőházánál visszaállították, míg Wittenberger Miklós 

sebészorvosra emlékezve új emléktáblát avattak. A Munkácshoz közeli emlékműveket is az 

alapszervezet aktivistái tartják karban minden évben. A nyár folyamán 23 helyi iskolás vett 

részt egy csesztregi táborozáson. Az őszi, téli időszakban megtekintették a Karády zárkája c. 

monodrámát, valamint a málenkij robotra emlékezve az Uram, segíts haza minket! c. darabot. 
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Konferencia Orosz Péter Pál életéről, vértanúságáról 
2025. március 12. – KISZo.net 

Beregszászban, az Ortutay Elemér Görögkatolikus Központban került megrendezésre az Isten 

szolgája, Orosz Péter Pál élete és vértanúsága (1917-1953) című tudományos konferencia, 

melyet a hitvalló pap boldoggá avatására készülve, és a katolikus egyház 2025. jubileumi éve 

keretében szerveztek meg. A konferencián megannyi teológus szakember, művészet- és 

egyháztörténész, egyetemi és főiskolai tanár tartott előadást. Szamborovszkyné Nagy Ibolya, a 

II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola Történelem és Társadalomtudományi 

Tanszékének docense a Kárpátalja történelmi egyházai és felekezetei a sztálini időszakban 

(1944–1953) című előadásában rámutatott arra, hogy ebben az időszakban Kárpátalján nem 

csak a görögkatolikus egyháznak voltak áldozatai, vértanúi és mártírjai, hanem a római 

katolikus és a református felekezet papjait is üldözték a szovjet hatóságok. 

 

Boldogság, szabadság, bátorság – IX. Kárpátaljai Magyar Szónokverseny 
2025. március 11. – Kárpátalja.ma 

Kilencedik alkalommal szervezte meg a Kárpátaljai Magyar Szónokversenyt a II. Rákóczi 

Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola Felsőfokú Szakképzési Intézete. Idén 5 ifjú szónok osztotta 

meg ünnepi gondolatait a boldogságról, a szabadságról és a bátorságról március 11-én a 

szakképzési intézet könyvtárában tanáraik és diáktársaik előtt. Az ötfős zsűri tagja volt Fülöp 

Andrea, Magyarország Beregszászi Konzulátusának konzulja, Soós Katalin, a II. RF KMF FSZI 

igazgatója, Csordás László, a Rákóczi-főiskola Filológia Tanszék Magyar Tanszéki 

Csoportjának docense, Répási Eszter, az intézmény korábbi növendéke, rádiós hírszerkesztő 

és Szabó Kata, az intézmény korábbi növendéke, az Eötvös József Kárpát-medencei 

középiskolai szónokverseny 2018-as győztese, újságíró, író. 

 

Jókai újratöltve – esszé- és prózaíró verseny 
2025. március 11. – Kárpátalja.ma 

Jókai Mór regényei nem egyszerű olvasmányok a mai tizenévesek számára. Az 1800-as évek 

fogalmazásmódja nehézkesnek hat a mai TikTok-on szocializálódó generációnak. De ha sikerül 

átverekedni, megszokni a XIX. század nyelvezetét, találhatnak olyan közös pontokat, amelyhez 

kapcsolódhatnak. Erre bizonyíték a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola Felsőfokú 

Szakképzési Intézetének (II. RF KMF FSZI) Jókai Mór esszé- és novellapályázatának 

eredménye. A megmérettetés eredményét március 11-én, a Kárpátaljai Magyar Szónokverseny 

elején hirdették ki. Jókai Mór születésének bicentenáriumán számos programmal emlékeznek 

meg a magyar íróról. A II. RF KMF FSZI versenyének célja felhívni a figyelmet a magyar 

romantika jeles regényírójának műveire. 
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Egyelőre marad a helytelen kétnyelvű igazolvány 
2025. március 12. – Népújság 

A szlovén országgyűlés március elején elfogadta a személyi igazolványokról szóló törvény 

módosítását. A két nemzetiségi képviselő tartózkodott a szavazáson, ezzel jelezve 

tiltakozásukat, miszerint az eljárás során nem vették figyelembe a megjegyzésüket, illetve a 

javaslatukat. Kifogásolták, hogy a dokumentumon a szlovén nyelvű feliratok nagyobb betűvel 

szerepelnek, mint az ugyancsak hivatalos magyar, illetve olasz nyelvű szöveg, illetve azt is, hogy 

az olasz/magyar felirat a másodikról a harmadik helyre csúszott, közéjük ékelték ugyanis az 

ország nevét angol nyelven. Tiltakoznak az ellen is, hogy a magyar feliratban helyesírási hiba 

van. A magyar helyesírás szerint az ország nevének minden szavát nagy kezdőbetűvel írjuk. Az 

okmányon viszont a „Szlovén köztársaság” felirat szerepel. Az ügy annál inkább tűnik 

pikánsnak, hogy gyakorlatilag a szlovén hatóságok elismerik a hibájukat, ennek ellenére nem 

látnak anyagi fedezetet a hiba kijavítására, többek között a hibás igazolványok visszavonására. 

A nemzetiségi képviselői csoport keresi az utat a hiba mielőbbi kijavítására, akár bírósági, 

alkotmányvédelmi kereset is elképzelhető. 

 

Nem szabad megelégedni, tovább kell dolgozni! 
2025. március 12 – Népújság 

Domonkosfán vasárnap délután ünnepi hangulat töltötte meg a helyi kultúrházat, ahol a Sal 

községi magyarság közösen emlékezett az 1848/49-es forradalom és szabadságharc 

eseményeire. A jelenlévők kokárdával a mellkasukon tisztelegtek a magyar történelem egyik 

legjelentősebb eseménye előtt. A Sal Községi Magyar Nemzeti Önkormányzati Közösség 

ünnepi rendezvénye a domonkosfai Petőfi Sándor Művelődési Egyesület népdalkörének 

előadásában elhangzó magyar és szlovén himnusszal vette kezdetét. A rendezvényen tiszteletét 

tette Czikó Anita lendvai konzul, a muravidéki magyar önkormányzatok elnökei illetve 

képviselői, intézményvezetők, valamint a helyi és szomszédos települések polgármesterei és 

vallási elöljárói is. 

 

„Ha összefogunk, semmi sem lehetetlen!” 
2025. március 12. – Népújság 

Hodoson vette kezdetét péntek este a muravidéki március 15-i ünnepségsorozat. A helyi 

kultúrházban felcsendült a két ország himnusza, ünneplőbe öltözött a terem és annak minden 

vendége. Az est folyamán szavalatok, dalok, tánc és az 1848/49-es forradalom és 

szabadságharc hőseire való emlékezés töltötte meg a magyar érzelmű szíveket. A hodosi 

művelődési ház nézőterének első soraiban foglaltak helyet a rangos vendégek, köztük Kelemen 

Gertrud, Magyarország lendvai főkonzulja, Horváth Ferenc nemzetiségi parlamenti képviselő, 

valamint Orban Dušan, a Muravidéki Magyar Nemzetiségi Önkormányzati Közösség és a Sal 

Községi Magyar Önkormányzati Nemzeti Közösség elnöke. Jelen voltak továbbá a muravidéki 

nemzetiségi önkormányzatok vezetői, képviselői, a helyi és a szomszédos települések 

polgármesterei, intézmények vezetői, valamint vallási vezetők. Az ünnepség vezérfonalát idén 

is a helyi nemzetiségi önkormányzat elnökének ünnepi beszéde adta. Roman Silvija 
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szónoklatában a helyi magyarság örökségére és a megmaradás fontosságára helyezte a 

hangsúlyt.  

 

Ábrahám Albert fotóhagyatékát az unokája őrzi 
2025. március 12. – Népújság 

Aligha akad a Muravidéken valaki, aki ne ismerné Ábrahám Albert nevét. Sokak számára ő volt 

„a hang”, amely magyarul szólt a rádióból. A szenvedélye viszont a fotózás volt: elsősorban a 

vidéki emberek mindennapjait örökítette meg, de számos jelentős történelmi eseményről is 

tudósított. Ábrahám Albert 2022-ben, 92 éves korában hunyt el. Munkásságával 

felbecsülhetetlen értékű képi örökséget hagyott hátra, amelyet ma a családja őriz, elsősorban 

az unokája, Abraham Janja. Mekkora is a gyűjtemény? Milyen jövő vár a fotóarchívumra? 

Ábrahám Albert képe sokunk emlékezetében él, leginkább zakóban, fényképezőgéppel a 

nyakában idézzük fel alakját.  

 

Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2025. március 12. – Kossuth Rádió 

 

Maros megyei Mezőbánd határában két új sertésfarmot avattak. A mezőgazdasági beruházás a 

magyar kormány támogatásával, az Erdélyi Gazdaságfejlesztési Program részeként valósult 

meg. Az avatóünnepségen Magyar Levente, a Külgazdasági- és Külügyminisztérium 

miniszterhelyettese elmondta: a magyar kormány által 2017-ben indított Erdélyi 

Gazdaságfejlesztési Programnak köszönhetően ez idáig több mint 300 milliárd forintnyi 

beruházást sikerült megvalósítani Székelyföldön a mezőgazdaság, a feldolgozóipar és a 

turizmus területén. Minden fejlesztés a térség gazdasági megerősödését, a helyi közösségek 

szülőföldön való boldogulását/megmaradását szolgálja - fogalmazott Magyar Levente, akivel 

Erdei Edit-Zsuzsánna készített interjút. 

2008 óta először fordult elő, hogy Arad megye költségvetésének tervezete úgy készült el, hogy 

abba az RMDSZ végrehajtói szerepben szólhatott bele. A tavalyi, romániai helyhatósági 

választások után megalakult új Arad megyei közgyűlés Péró Tamást választotta egyik 

alelnökévé decemberben, így 16 év szünet után került újra RMDSZ-es vezető a megyei 

tanácsba. A mintegy 25 ezres Arad megyei magyarságnak 2 képviselője van a 33 tagú 

közgyűlésben, de az alelnöki tisztség révén a magyarságnak nagyobb befolyása lett a 

döntéshozatalban. A jövő héten elfogadandó költségvetésről, a magyarlakta települések 

támogatásáról és a megyei alelnöki tisztségről is kérdezte Pataky Lehel Zsolt Arad megye 

önkormányzatának RMDSZ-es alelnökét, Péró Tamást. 
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A napokban ünnepelte fennállásának huszadik évfordulóját a péterrévei Agrokör Gépgyűrű. A 

szervezetet helybeli gazdák alapították azzal a céllal, hogy összefogással gazdaságosabban 

tudjanak termelni. Közösen használják munkagépeiket, a drágább eszközöket pedig együtt 

vásárolják meg. Tapasztalataikról más települések gazdafórumain is beszámolnak az érdeklődő 

termelőknek. Pece Károlyt, a kör elnökét és Péter Ernőt, a kör tagját Németh Ernő kérdezte.  

A Pest-Salgótarján vasútvonal, építését még 1863-ban kezdték, s négy évvel később készült el. 

Az 1868-ban, a kiegyezés után alapított Magyar Államvasutaknak ez volt a legelső, saját vonala. 

A személyforgalom mellett az ipari termelés is felértékelte ezt az útvonalat, ami Füleken át 

egészen Krakkóig biztosított közlekedési kapcsolatot. Mára azonban már jobbára csak a 

dízelhajtású „piroska” döcög végig óránként Hatvan és Somoskő-újfalu között. A Felvidék 

irányába pedig vasúton itt már lehetetlen az átjutás. Az elmúlt hetekben több megbeszélést is 

tartott Kreicsi Bálint, a nógrádi vármegyeszékhely polgármestere, valamint Agócs Attila, a 

szlovákiai Fülek polgármestere, akivel Tarnóczi László beszélgetett a testvérvárosok közös 

terveiről.   

Nyílt napot tartottak a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskolán. A több száz 

középiskolás, végzős diák megtekinthette az intézmény működését és hasznos információkat 

kaphatott a főiskolai életről. Részletek Iváncsik Attilától. 

Egész napos konferenciát tartott a Nő A Siker Alapítvány Lillafüreden. Az alapítvány nőnaphoz 

kapcsolódó, immár hagyományos konferenciáján idén egy egyezményt is aláírtak, amely a 

hagyományos családmodell és a nemzeti identitás fontosságát, valamint a határon túli magyar 

szervezetekkel való együttműködés szükségességét hangsúlyozza. B. Tóth Erika riportja. 


